
اليـــــة

ِم ّلهِ الرّحْمَنِ الرّحِي ِم ال ِبسْ
:قال تعالى 

َواتِ  ِفي السّمَا ّلهُ مَا  ْومٌ  َن َل  َو َنةٌ  ُه سِ ُذ ْأخُ َت َل  ّيومُ  َق ْل ْلحَيّ ا َو ا ُه ّل  ِإ َلهَ  ِإ َل   اللهُ 

َومَـا ِهمْ  ِدي ْيـ َأ ْيـنَ  َب َلمُ مَـا  ْع َي ِه  ِن ْذ ِإ ِب ّل  ِإ ُه  َد ْن ُع عِ َف َيشْ ِذي  ّل َذا ا َلرْضِ مَن  ِفي ا َومَا   

َواتِ ّيهُ السّــمَا ــ ُكرْسِ َع  َوسِ ِبمَا شَاء  ّل  ِإ ِه  ْلمِ ٍء مّنْ عِ ِبشَيْ ُطونَ  ُيحِي َل  َو ُهمْ  َف ْل  خَ

ــــــــم ْلعَظي ــــــــيّ ا ِل َع ْل َو ا ــــــــ ُه َو ــــــــا  ُهمَ ُظ ْف ُه حِ ُد ُؤو ــــــــ َي َل  َو َلرْضَ  َوا  

صدق الله العظيم

255سورة البقرة الية 
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Abstract

This is a descriptive study conducted at Khartoum State,  at  different petroleum 

stations and Sudan University of Science and Technology during the period from 

June to November 2009. This study aimed to identify the pathological changes in 

oral mucosa and presence of phenol in urine among petroleum station workers. The 

study  group  included  200  persons.  Divide  as  follows:   100  specimens  were 

collected from petroleum station workers who exposed to petroleum products for 

more than 5 years, with a daily period of exposure more than 10 hours a day. The 

selected group was free of oral lesion and previous history of oral disease. Their 

ages ranged between 20 to 62 years. The other 100 specimens were collected from 

individuals not exposed to petroleum products. 

Smears were prepared, fixed and stained with Papanicolaou stain, then examined 

under  light  microscope.  The  urine  samples  taken  to  assess  poisoning  degree 

resulted from petroleum substance through measuring the phenol in the urine by 

using Folin-ciocalteou reagent. The result of urine is shown positive outcomes in 

both the targeted groups. The pathological assessment among study group revealed 

the  following  finding:  10%  bacterial  infection  features,  2%  fungal  infection 

features, 6% non specific inflammatory changes, 2% mild diskaryosis and the rest 

80% were normal. In other control group found some infections, which may be 

related to other confounder factors and not the exposure to petroleum substances. 

This  study concluded that,  there  is  a  positive  association  between pathological 

finding  and  exposure  to  petroleum products.  However  this  difference  was  not 

significant  statistically.  And the presences of  phenol  in the urine of  individuals 

exposed to petroleum products are not specific in this study.

This study recommends that,  more studies should be conducted to address this 

topic as its serious problem we recommend using sputum rather than buccal smear. 

For better assessment raise study group should be included and use another method 
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to  detect  phenol  rather  than  “Folin-ciocalteou  reagent”  because  it’s  qualitative 

method  and  non  specific.  Is  better  measuring  Urinary  phenol  by  using  the 

colorimetric  quantitative  determination  method,  this  give  urinary phenol  values 

corrected for creatinine content. Also we recommended use more than one stain. 
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ةةةةة ةةةةةةةة

ودان               الس ة بجامع ة، مختلف وقود محطة وعشرون ثلثة في الخرطوم مدينة في الدراسة هذه  أجريت

ن               بي ول الب ي ف الفينول مادة وعن الفم بطانة في المرضية التغيرات عن للكشف والتكنولوجيا  للعلوم

 :           . ائة   م الي الت و النح ي عل مت قس خص ش ا مئت ة الدراس مجموعة تضمنت الوقود محطات  عمال

نوات،               س خمسة من لأكثر البترولية للمواد معرضين الوقود محطات في يعملون شخص مائة من  عينة

      ." ن        م انون يع ذين ال ال العم تبعاد اس م ت ا يومي اعات س رة عش ن م أكثر اليومي التعرض  ومقدار

"           .    ، عاما وستون اثنين إلي عشرون بين الدراسة مجموعتي أعمار تراوحت والأسنان الفم في  أمراض

البترولية         للمواد معرضين غير لأشخاص آخري عينة مائة  .وأخذت

ا             أم وئي، الض ر المجه ت تح ت وفحص ة المثبت م الف حات مس لصبغ البابانيكول صبغة استخدام  تم

ادة               م اس قي ق طري ن ع البترولية المواد من الناتج التسمم مقدار لتقييم أخذت التي البول  عينات

سيكولتا      (  فولين بمحلول عولجت قد البول في   .( الفينول

     . مسحات           نتائج وكانت الدراسة تحت المجموعتان من كل في إيجابية نتائج أظهرت البول  نتائج

جرثومية، %   10الفم  فطرية، %   2إصابات ّددة، %     6عدوى مح غير التهابية أورام% 2تغييرات  

وال   .       80معتدلة حالت %    بعض وجدت الأخرى القياسية المجموعة في طبيعية كانت المتبقية  

البترولية              للمواد التعرض وليس آخري عوامل إلى صلة ذات تكون قد والتي ،  .العدوى

و               البترولية، والمواد الفم بطانة في المرضية التغيرات بين ايجابية علقة وجود الدراسة هذه  خلصة

محددة          غير كانت البترولية والمواد البول في الفينول مادة .وجود

تعمال               بإس ونوصي لخطورتة، نسبة الموضوع هذا لتغطية أكثر دراسات بإجراء الدراسة هذه  توصي

           . تعمال     وإس ة الدراس ة مجموع ع رف يجب تقييم أفضل علي للحصول الفم مسحة من بدل  اللعاب

 . ل             وأفض دّدة مح ر وغي ة نوعي ة طريق ا لأنه يكولتا س ولين الف ر غي الفينول عن للكشف أخرى  طريقة

ال      تخدام بإس ولي الب ول الفين اس لقي ة colorimetric طريق م       قي ي تعط ة الطريق ذه ه ة، ّمي  الك

       . صبغة      من أكثر بإستعمال أيضا ونوصي البولي الفينول في الكرياتينين لمحتوى ّحيحة  .ص
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